

ISSN 1681-1534 (Print)

ISSN 2522-6428 (Online)
2019 年 第 18 巻 第 1-2 期

2019 Vol.18 No.1-2

《澳門護理雜誌》第四屆編輯委員會名單

Members of the 4th Editorial Board of "Macau Journal of Nursing"

總編輯 Editor-in-Chief

尹一橋 Iat Kio Van

副總編 Executive Editor

亮 Leung Luk 陸

(以下按姓氏筆劃排序 Alphabetical order by Last Name)

2540-15-12	T 11.
編輯委員	Hditore
201111111111111111111111111111111111111	-1 α α α α

朱明霞 李雪屏 邢志紅 吳浩油 孫可欣 殷磊 袁浩斌 梁淑敏 黄志華 陳穎茜 黃燕玲 楊芳 劉少華 劉嘉寶 鄧錫偉 謝少英 羅少霞 謝學斌 羅冰玉

編輯部主任 Editorial Director

毛愛妹 Ai Mei Mao 國際顧問委員會 International Advisors

Sally Chan (Australia) Gui Fang Guo (China) Xiao Ying Jing (China) Diana T. F. Lee

(Hong Kong)

Kunsun Lee (Japan)

Man Fuk Leung (Hong Kong) Nicola North (New Zealand) Daniel T. L. Shek (Hong Kong)

(United Kingdom) Graeme Smith

Thomas K. S. Wong (Hong Kong)

Sponsored by: Kiang Wu Nursing College of Macau 辦 單 位: 澳門鏡湖護理學院 主

Editor-in-Chief: Iat Kio Van 總 編 輯: 尹一橋 Editorial Director: Ai Mei Mao 輯 部 主 任:毛愛妹 編

Issue Editors: Lai Kun Tong Sok Leng Che 責 編 輯: 湯麗娟 謝淑玲 Editing: Editorial Board Macau Journal of Nursing 編 輯 出 版:澳門護理雜誌編輯委員會 Address: Kiang Wu Nursing College of Macau 地 址: 澳門鏡湖護理學院內

電 E-mail: mjn@kwnc.edu.mo 子 郵 件: mjn@kwnc.edu.mo

Fax: (853) 28365204 傳 真: (853) 28365204 Designer: Iok U Wong 平 設 計: 王玉玗 面 印 刷: 匯豐印務有限公司 Printing: Vui Fong Printing

Price: MOP 20 定 價: 每期20澳門元

國際標準期刊號: ISSN 1681-1534 (紙本) ISSN: 1681-1534 (Print) ISSN: 2522-6428 (Online) ISSN 2522-6428 (線上)

保留所有包括翻譯成任何語言的權利。未經澳門護理雜誌編輯委員會的書面同意下不得翻印、存放在檢索系統 或以任何形式傳播。

All rights, including translation into other languages, reserved. No part of this publication may be reprouduced, stored in a retrieval system, or transmitted in any form without the express written permission of the Editorial Board of Macau Journal of Nursing.

澳門護理雜誌 Macau Journal of Nursing

2019年 第18卷 第1-2期 2019年12月出版

目錄 Contents

護理研究 Nursing Research	
精神科護理師對病人使用輔助與另類療法的認知、態度與溝通行為之相關性研究	1
The relationships between psychiatricThe relationships between psychiatric nurses' beliefs, attitudes and communicative behaviors in patients' use of complementary and alternative medicine	
2 型糖尿病職場工作者的運動與健康自我管理之現狀調查分析	9
Investigating physical exercise and health self-management in employees with type 2 diabetes	
澳門慢性病長者的自我效能與自我管理行為的相關分析	14
The relationship between self-efficacy and self-management behaviors among older adults with	
chronic disease in Macao	
臨床護理 Clinical Nursing	
新進護理人員化療中心靜脈導管護理教學經驗分享	19
Experience of central venous catheter care for chemotherapy in new graduate nurses programs	
健康教育 Health Education	
在澳門地區推行生死教育的實踐與反思黎想等	30
Practice and reflection on life-and-death education in Macau	
文獻綜述 Literature Review	
《澳門護理雜誌》文獻計量學分析	34
A bibliometric analysis of the publications in Macau Journal of Nursing	
The association between smoking and secondary or recurrent stroke: A systematic reviewHuijuan He	38
腦卒中複發與持續吸煙關係的系統評價	
國際交流 Nursing Overseas	
香港紓緩照護見聞分享王嘉樂等	49
A brief introduction of palliative care practices in Hong Kong	
《澳門護理雜誌》投稿指南	. 52

Guidelines to contributors